
- 1 - 

OBSAH 
 
 

 

Celostátní výstava Klatovy ………………………………….Antonín Polívka……………  

Volební konference ČMS ………………….……….……….Ing. Novotný ..……………..  

Perspektiva závodní sezóny 2006 …………………………Ing. Novotný………………  

Mistrovství OS CHPH 2005 - oprava…………….….……..redakce…………….……….  

Herpesvirové onemocnění .…………………………………MVDr. Polášek …………….  

Zdravotní prevence v chovech holubů …………………….MVDr. Raclavský …………  

Le Mans – Profesional „2006“ ………………………………Miroslav Zíma …………….  

Reportáž ………………………………………………………redakce …………………….  

Rozloučení s přáteli – tragédie v Katovicích …………..….Ing. Novotný ..……………..  

Hlášení zalétlých holubů …………………………………….redakce ……………………  

Z dopisů čtenářů: 

Přijatá disciplinární opatření 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



- 2 - 

Celostátní výstava Klatovy 
 
 
Pořádáním Celostátní výstavy 2006, bylo prezídiem ČMS CHPH pověřeno OS CHPH 
Klatovy.Výstava se podle dvouletého cyklu konala druhým rokem v Čechách. Potvrdilo se, že jak 
v Kladně 2005, tak v Klatovech 2006, lze uspořádat pěknou Celostátní výstavu. Chce to získat 
zkušenosti, a ty se dají získat pouze přímou účastí na pořádání Celostátní výstavy. Výstava se 
konala v pěkném Kulturním domě, v centru historicky známého jihočeského města Klatovy.Při 
prohlídce vhodnosti prostor, které provedlo prezídium svazu před svým zasedáním v dubnu 2005 a 
které se za tímto účelem konalo právě v Klatovech, bylo konstatováno, že samotný sál a 
především všechny přilehlé prostory jsou vyhovující pro pořádání takové akce. Když jsem se na 
podzim roku 2005 různě dočítal, jak neschopní jsou funkcionáři našeho svazu, kteří se nedokáží 
domluvit na stejném termínu konání České a Slovenské Celostátní výstavy, tak jsem se tomu 
musel pouze zasmát. Prostory pro konání Celostátní výstavy v Klatovech byly podle pořadatelů 
zamluveny dva roky dopředu. Nevím jakým způsobem by bylo možno termín konaní Celostátní 
výstavy v Klatovech změnit. 
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posuzovatel Břetislav Vaňhara 
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Přestože bylo pro zdárný průběh Celostátní výstavy všechno připraveno, přišlo staré české přísloví 
„člověk míní a pán Bůh mění“. Přišlo opatření Státní veterinární správy, týkající se nebezpečí 
zavlečení ptačí chřipky. Nastal obrovský problém, co s konáním Celostátní výstavy. Pořadatel měl 
poslední termín pro potvrzení, nebo odřeknutí pronájmu Kulturního domu 15.12.2005. Celý 
problém řešila i svazová konference 3.12.2005 v Jihlavě. Byla přijata varianta pro případ nekonání 
Celostátní výstavy. Obrovská rána se ozvala v celé České republice při pádu kamene s našich 
srdcí, když toto veterinární opatření bylo 9.12. zrušeno. Celostátní výstava 2006 v Klatovech se 
mohla 13. a 14. ledna 2006 konat. Pořadatel OS Klatovy začal v plném rozsahu realizovat všechnu 
dosavadní přípravu a uskutečňovat plnění termínů pro její zabezpečení. 
 
Celý týden před konáním výstavy jsem sledoval předpověď počasí, a přál jsem pořadatelům, aby 
alespoň v pátek a v sobotu nepadal sníh. Moje přání bylo vyslyšeno. V pátek brzy ráno když jsme 
odjížděli z Brna, byla sice zima, ale jasno. Přejímka holubů v pátek proběhla bez problémů, a 
velice rychle. Přispělo k tomu i uspořádání kolekcí podle OS. Nebylo třeba běhat po sále a holuby 
umísťovat do kategorií  kam je přihlásila OS. Vím, že spousta chovatelů má na uspořádání kolekcí 
jiný názor něž já. Přesto si myslím, že uspořádání Celostátní výstavy podle kolekcí OS je lepší, 
než podle jednotlivých kategorií. Celostátní výstava je především přehlídkou toho nejlepšího, co 
mohou jednotlivé OS představit. Rovněž pro návštěvníky dává ucelenější přehled o kvalitě holubů 
jednotlivých OS Ne vždy vybírá OS holuby do kolekce podle umístnění v jednotlivých kategoriích 
v celostátním pořadí. Proto je vystavení holubů podle jednotlivých kategorií pouze fiktivním 
pořadím toho jak byli tito holubi OS přihlášeni. Dokonce to může způsobit i nespokojenost 
některých chovatelů, protože způsobuje dvojí pořadí. Jedno v celostátních soutěžích a druhé na 
Celostátní výstavě. Platí pouze pořadí v celostátních soutěžích. Když už jsem pořadatele pochválil 
za bezproblémový příjem holubů, tak při vydávání holubů to nemělo chybu. Pořadatel musel 
dokonce některé zástupce OS pobízek k převzetí svých holubů. Vydání holubů zvládli pořadatelé 
na jedničku. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Vše připraveno 
 
V pátek dopoledne probíhalo posuzování Celostátní výstavy v kategorii standard. Pro posuzování 
vybrala posuzovatelská komise deset zkušených posuzovatelů, kteří již posuzovali několik 
předešlých Celostátních výstav. Posuzování probíhalo v pohodě a v klidu. K usnadnění přehledu o 
posuzovaných holubech předal pořadatel všem posuzovatelům seznam holubů a holubic podle 
čísel klecí, aby nedošlo k případným neposouzení některých z holubů. Někteří posuzovatelé 
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k tomu měli drobné výhrady, další v tomto systému neviděli chybu a nezpůsobilo jim to problém. 
Konečné sečtení a výpočet bodů přidělených jednotlivým holubů řídil předseda posuzovatelské 
komise. Pořadí holubů a holubic v kategorii standard bylo známo bezprostředně po skončeném a 
zkontrolovaném výpočtu. Dle mého názoru by kvalitě posuzování Celostátní výstavy prospělo 
setkání nominovaných posuzovatelů krátce před Celostátní výstavou, kde by formou instruktáže 
byl projednán způsob posuzovaní, názor na jednotlivé partie a předvedení posuzovaní špičkových 
standardních holubů. Posuzovatelská komise by měla ve své další činnosti především reagovat na 
změnu priorit v zaměření chovatelských cílů v současných chovech poštovních holubů České 
republiky. Prioritou je výkon jednotlivých holubů ve sportovních kategoriích. Na Celostátní výstavě 
byla celá řada špičkových závodníků v mnoha směrech lepších, pokud by byli posuzováni, než 
holubi vystaveni v kategorii standard. Kategorie standard se nemůže stát pouze vatou, kterou se 
doplní počet holubů v kolekci OS, což se tak v mnoha případech děje. Musí se stát špičkovou 
kategorií jako všechny ostatní kategorie soutěžící na Celostátní výstavě. Dostat tuto kategorii na 
špičkovou úroveň je práce především posuzovatelské komise. 
 
Celostátní výstavy se zúčastnilo všech 34 OS. Vystaveno bylo celkem 373 holubů ve všech 
kategoriích. Sport A 26 holubů, Sport B 33 holubů, Sport C 38 holubů, Sport D 24 holubů, ESO 
holub 35, ESO holubice 36, ESO roční 37, ESO holoubě 34, Standard holubi 46, Standard 
holubice 37. V soutěži OS zvítězila OS Haná-Olomouc. Tato soutěž se stává postupně velice 
prestižní soutěží mezi OS. Je to jenom dobře, protože to prospívá kvalitě vystavovaných holubů. 
V kolekci OS Haná-Olomouc mě upoutal  holub 03-0202-28 chovatele Ladislava Škovrana, který 
zvítězil již jako ESO holoubě, ESO roční a letos zvítězil v kategorii Sport A, vše v celostátním 
pořadí. Dále jsem pozorně prohlížel výkony holuba chovatele Jaroslava Srníčka 94-21-3884 
v kategorii výkon za život. Celkem tento holub umístil 95 závodů a nalétal 31 789,5 km, výkon 
skutečně mimořádný. Velice pěkná byla i kolekce vítězů celostátních soutěží chovatelů Ladislava 
Peška, Ladislava Škovrana a Petra Selingera.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Schůze předsedů OS 
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Předseda MSS Karel Mareš a předseda ČS Josef Toušek 
 

V pátek dopoledne v 11.00  hodin se konalo  jednání předsedů OS, prezídia svazu a revizní 
komise svazu. O jednání a jeho výsledcích informuje prezident svazu v tomto čísle IZ. Odpoledne 
navštívil Celostátní výstavu předseda Senátu České republiky pan MUDr. Přemysl Sobotka 
s poslancem Parlamentu České republiky panem Jiřím Bílým. Byla to návštěva velice příjemná a 
pro všechny chovatele poštovních holubů České republiky potěšující. Po prohlídce výstavy byla 
krátká beseda, kde jsme panu předsedovi Senátu představili činnost a problémy našich chovatelů. 
V 15.00 hodin byla výstava otevřena pro veřejnost. Večer ve 20.00 hodin bylo v prostorách 
restaurace Kulturního domu zorganizováno posezení přítomných chovatelů, zúčastnilo se ho 
kolem 200 chovatelů. Tento páteční večer je již po několik roků problémem našich Celostátních 
výstav. Je třeba se nad tím vážně zamyslet, jak v budoucnu tento páteční večer zorganizovat, 
především po stránce kulturnosti prostředí a programu.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Pořadatelské duo otec a syn Jáchymové s poslancem Jiřím Bílým 
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Předseda Senátu ČR pan MUDR. Přemysl Sobotka a poslanec Jiří Bílý s prezidentem ČMS CHPH 
Ing. Jaroslavem Novotným při prohlídce výstavy 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Diskuse s předsedou senátu na téma „poštovní holubi“ 
 
V neděli již bylo na výstavě od rána živo. Prodejci chovatelských potřeb otevřeli svoje prodejní 
stánky, na každé Celostátní výstavě jich přibývá, což je jenom dobře. Chovatelé, kteří nabízeli 
svoje holuby v dražbě je vložili do klecí, tentokráte na doporučení prezídia svazu v odděleném 
prostoru a systémem holandské dražby, což se velice osvědčilo. Samostatná místnost a způsob 
dražby nerušil atmosféru ve výstavním sále. Velice pěkná, originální a především bohatá byla 
tombola, jistě mnohé z vás překvapilo, že každý los vyhrával. Prostory výstavního sálu a 
především všechny ostatní prostory dávaly tentokrát dostatek možností klidného posezení. Podle 
pořadatelů bylo cca 800 míst k posezení. To se ukázalo jako rozhodující pro spokojenost 
návštěvníků.  
V samotném prostoru výstavního sálu bylo po celou dobu dostatek prostoru pro klidnou a 
přehlednou prohlídku vystavených holubů. Občerstvení někdy vázlo, jako všude tam, kde se sejde 
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velké množství návštěvníků, ale hladem nebyl nikdo. Výstavu navštívilo cca 1000 návštěvníků. 
V 11.00 hodin bylo provedeno vyhodnocení soutěží pořádaných Českomoravským svazem v roce 
2005. Úroveň ocenění se každý rok zvyšuje. Je jen škoda, že ne všichni ocenění si přijdou převzít 
cenu a finanční bonus, mnohdy i ti co jsou přítomni na výstavě.  
 
Nejsem zastáncem kritiky za každou cenu. Na každé Celostátní výstavě se najdou momenty, kdy 
není všechno tak jak bychom si představovali, ale důležité je, aby tyto drobné nedostatky převýšilo 
to pozitivní co na každé Celostátní výstavě je. Na letošní Celostátní výstavě jasně převládaly 
klady. Celostátní výstava, především po stránce výpočtů výsledků ukázala, že bude třeba, aby do 
těchto procesů více vstoupilo prezídium svazu. Prezídium před touto Celostátní výstavou určilo 
garanty jednotlivých základních úkonů. Garantem posuzování byl prezídiem určen pan Karel 
Mareš. Ukázalo se, že když byl přítomen posuzování a práci jednotlivých posuzovatelů, bylo to ze 
strany posuzovatelů bráno s určitou nevolí. Proto jsme se po této informaci rozhodli nechat 
kontrolní činnost na předsedovi posuzovatelské komise, včetně konečného výpočtu přidělených 
bodů jednotlivým holubům. Po letošní zkušenosti s výpočtem výsledků Celostátní výstavy, bude 
prezídium daleko aktivněji pomáhat a především kontrolovat správnost těchto výpočtů. Nutno ale 
zdůraznit, že převážná většina chyb ve výpočtu pořadí OS vznikla už při přejímce holubů 
nesprávným zařazením do kategorií a v dalším výpočtu nepodchycenými výměnami holubů 
původně nahlášených za náhradníky. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Letošní Celostátní výstava 2006 v Klatovech byla výstava pěkná, pořadatelem OS Klatovy 
zvládnutá velice dobře a odpovědně. Spokojeni byli i návštěvníci, kteří tuto výstavu navštívili. Byly 
určité obavy, že účast chovatelů z Moravy  bude vzhledem ke vzdálenosti místa konání menší, ale 
nakonec se této výstavy mnoho z nich zúčastnilo. Na závěr bych chtěl jménem prezídia svazu 
poděkovat pořadatelů z OS Klatovy a především jejímu předsedovi panu Stanislavu Jáchymovi za 
organizaci této výstavy a jejich přátelský přístup ke všem návštěvníkům.  
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Nejlepší v CM KT L. Škovran, V. David a P. Selinger 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Nejlepší v CM ST L. Škovran, L. Pešek a P. Selinger 
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Nejlepší v CM DT J. Sikora, J. Kutra a L. Novák 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Nejlepší v CM Generálním L. Pešek, J. Kutra a L. Škovran 
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Pořadí kategorie Standard - holubi 
 

Poř. Chovatel Číslo  OS CHPH Km Stan.b. Body 

1 Ing. Vojtěšek Ladislav 02-0251-322 Uh. Hradiště 3 765,71 93,83 100 

2 Dobrovolný Miloslav 02-0169-580 Hodonín 3 966,56 93,42 100 

3 Zavacký Josef            00-0159-720    Hlučín 3 100,19 93,42 100 

4 Dobrovolný Miloslav 02-0162-206 Hodonín 4 812,70 93,33 100 

5 Ing. Vojtěšek Ladislav 02-0251-281 Uh. Hradiště 6 097,46 93,17 90 

6 Tichý Josef 03-090-70 Praha 5 143,55 93,17 90 

7 Hoblík Karel             02-0224-560      Opava         3 712,17 93,17 90 

8 Kovář Jiří   02-0142-997   Vysočina                                                                                                 3 381,00 93,17 90 

9 Rašek Jaroslav 03-031-394 Klatovy 4 118,16 93,08 90 

10 Rudolf Jaroslav  99-0114-332  Peruť 3 690,80 93,08 80 

11 Březa Tomáš                      03-0148-616 Brno 3 154,29 93,08 80 

12 Hruška Vladislav             99-0282-37        Znojmo 6 713,39 93,00 80 

13 Ing Kasal Václav 02-011-966   Č.Budějovice 6 075,91 93,00 80 

14 Poláček Milan 99-0123-872 Prácheň 5 690,71 93,00 70 

15 Hanuš Ladislav 02-0145-322  Brno venkov 4 865,90 93,00 70 

celkem se zúčastnilo 46 holubů 
 
Pořadí kategorie Standard - holubice 
 

Poř. Chovatel Číslo  OS CHPH Km Stan.b. Body 

1 Brandtlík V. + V.          04-086-707 Plzeň 2 719,50 93,42 100 

2 Pokorný Jan 01-061-50 Svitavy 3 551,29 93,33 100 

3 Kvapil P 01-0230-457  Uničov  2 877,72 93,33 100 

4 Skrbek Marek                  00-0288-786      Beskyd 4 572,48 93,25 100 

5 Chmelař Josef 02-0256-106 Uh.Hradiště 3 594,66 93,25 90 

6 Kulišťák Jiří                 03-0198-363      Beskyd - mimo 2 781,93 93,25  ---- 

7 Ondráček Josef 99-0146-216 Brno 7 684,52 93,17 90 

8 Cieslar Bronislav        01-0238-280 Třinec 5 599,90 93,17 90 

9 Lysák Stanislav 02-0270-922   Zlín 3 524,90 93,17 80 

10 Hrbáč Daniel+Frant.  02-0159-314  Hlučín  3 463,52 93,17 80 

11 Skrbek Marek                  03-0198-582      Beskyd - mimo 3 156,21 93,17 --- 

12 Jaromír Dolejší 02-0108-317 Peruť 3 219,75 93,08 80 

13 Němec Josef 01-087-110 Plzeň 2 907,70 93,08 80 

14 Polášek Josef          01-0248-842      Valaško   6 757,72 93,00 70 

15 Procházka Oldřich 00-0279-156 Znojmo 6 491,91 93,00 70 

16 Budský Miloslav 98-011-3244 Praha 5 651,73 93,00 70 

celkem se zúčastnilo 37 holubic 
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Pořadí soutěže OS 
 

Pořadí OS Celkem 

1. Haná 870 

2. - 3. Pardubice 840 

2. - 3. Uherské Hradiště 840 

4. Beskyd 830 

5. Hodonín 770 

6. Zlín 740 

7. Uničov 700 

8. Brno 690 

9. Trutnov 680 

10. Karviná-Ostrava 660 

11. Louny 630 

12. Opava 620 

13. Třinec 580 

14. Znojmo 570 

15. - 16. Prácheň 550 

15. - 16. Valašsko 550 

17. - 18. Lidice 520 

17. - 18. Plzeň 520 

19. Praha 510 

20. Brno venkov 490 

21. - 22. Karlovy Vary 480 

21. - 22. Hlučín 480 

23. Jižní Morava 470 

24. Tábor 460 

25. Vysočina 450 

26. - 27. České Budějovice 430 

26. - 27. Hradec Králové 430 

28. Klatovy 400 

29. Svitavy 390 

30. Polabí 350 

31. Bílé Karpaty 330 

32. Peruť 320 

33. Středočeské 290 

34. Jihlava 280 
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Volební konference Českomoravského svazu CHPH 
 
3.12.2005 se uskutečnila řádná celostátní konference delegátů našeho svazu, spojená 
s mimořádnou volbou prezidenta svazu. Tato konference završila dvouletou práci na tvorbě 
základních svazových dokumentů a vytvořila tak předpoklad pro klidnou práci všech organizačních 
složek. 

Delegáti oblastních sdružení projednali a schválili Archivační a Skartační řád, Výstavní řád a Řád 
veřejného vystoupení a svodu, Zásady organizace a posuzování výstav poštovních holubů. Dále 
projednali a schválili návrhy na doplnění a změny Stanov, Jednacího řádu a Disciplinárního řádu. 
Konferencí byl také ukončen roční proces rekonstrukce Závodního řádu, na kterém pracovala 
konferencí jmenovaná komise a v připomínkovém řízení se zapojila oblastní sdružení i jednotlivci. 
Po schválení změn Stanov svazu příslušnými složkami Ministerstva vnitra ČR, bude prezidiem 
v krátké době vydána brožura, obsahující všechny tyto zásadní dokumenty a bude distribuována 
v dostatečné množství všem organizacím. Tak se všem funkcionářům ZO a OS dostane do rukou 
kompletní soubor předpisů a řádů, které ke své práci mohou potřebovat. 

V dalším jednání schválila konference správu o hospodaření svazu: 
 

Příjmy 2005 Plán Skutečnost 

Členské příspěvky 430.000 Kč 441.500 Kč 

IZ CHPH 224.000 Kč 239.000 Kč 

Příjem z reklam 10.000 Kč 9.000 Kč 

Prodej košů  4.000 Kč 

Celkem 664.250 Kč 693.500 Kč 

 

Výdaje 2005 Plán Skutečnost 

Současný stav 652.250 Kč 461.854 Kč 

Předpoklad do konce roku  154.000 Kč 

Celkem 652.250 Kč 615.854 Kč 

 
Byl schválen také plán hospodaření na rok 2006 s předpokládaným zůstatkem hospodaření ve výši 
55.000 Kč.: 

Příjmy  Výdaje  

Členské příspěvky 440.000 Kč Předpoklad výdajů  634.000 Kč 

IZ CHPH 234.000 Kč   

Příjem z reklam 15.000 Kč   

Celkem 689.000 Kč Celkem 634.000 Kč 

 
Jako součást příjmů svazu a zemských sdružení byla schválena následující výše plateb za: 
Členský příspěvek na rok 2006  100,-    Kč 
Rodový kroužek        2,80 Kč 
Závodní gumička        0,90 Kč 
IZ Poštovní holub    130,-    Kč 
 
Jako jeden z důležitých bodů jednání konference byla připravována volba nového prezidenta 
svazu a doplnění prezidia svazu o jednoho člena. Tajemník svazu Antonín Polívka představil 
navržené kandidáty. Jako kandidáta na prezidenta svazu navrhlo OS CHPH Brno ing. Jaroslava 
Novotného, OS CHPH Prácheň navrhlo kandidáta na prezidenta svazu Milana Poláčka. Na funkci 
člena prezídia svazu navrhlo České sdružení Václava Novotného z OS CHPH Polabí. Po 
představení kandidátů se Milan Poláček kandidatury na prezidenta svazu vzdal. 
Tajnou volbou byl pak Václav Novotný zvolen členem prezidia a Ing. Jaroslav Novotný byl zvolen 
prezidentem svazu. Prezidium svazu nyní na svém nejbližším zasedání zvolí viceprezidenta svazu 
a výcvikáře, zatím pracuje v následujícím složení: 
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Funkce Jméno Adresa 

prezident Ing. Novotný Jaroslav El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno 

tajemník Polívka Antonín Obecká 34, 628 00 Brno 

pokladník Král Ladislav                 Polní 210, 533 13 Řečany n. L. 

člen Baláž Jan Svobodova 183, 362 25 Nová Role 

člen Bátěk Vladimír Luběnice 25, 783 46 Těšetice 

člen Husák Petr U pomníku 88, 267 11 Vráž 

člen Mareš Karel Bolzánova 52, 669 02 Znojmo 

člen Novotný Václav Bezručova 351, 507 32 Kopidlno 

člen Strachota František 696 72 Lipov 280 

člen Swaczyna Jindřich 739 37 Horní Bludovice 171 

člen Toušek Josef Neklanova 1800, 413 01 Roudnice n. L. 

 
 
 
 

Perspektiva závodní sezóny 2006 
 

V nadcházejícím období je to základní otázka každé diskuse mezi chovateli poštovních holubů 
„BUDEME LETOS LÍTAT?“. 

Odpověď na takto položenou otázku rozhodně není jednoduchá a má mnoho ale. Pokusím se co 
nejjasněji shrnou informace dostupné k dnešnímu dni 13.3.2006, kdy musím uzavřít přípravu 
tohoto čísla. 

V současné době platné mimořádné veterinární opatření zní: „zakazuje se pořádání soutěží 
poštovních holubů s mezinárodní účastí na území České republiky a účast poštovních holubů 
chovatelů z České republiky na soutěžích v zahraničí“. Což dle výkladu vedoucího oddělení 
ochrany zdraví zvířat na Státní veterinární správě, pana MVDr. Semeráda, znamená možnost 
pořádání závodů v rámci hranic České republiky. Pokud se tedy do počátku naší závodní sezóny 
nezmění úroveň celostátně platných opatření, můžeme v ČR závodit. 

Velká neznámá je však to slovo pokud.  

- Pokud se nezjistí výskyt viru H5N1 v ČR, nic se nezmění. Této variantě však věří jen poměrně 
málo skalních optimistů.  

- Pokud se zjistí jen ojedinělý výskyt u divokého ptactva, budou stanovena místní mimořádná 
opatření, vytyčeny 3 a 10 kilometrové ochranné zóny, ale celostátní úroveň opatření by se 
měnit neměla. 

- Pokud těchto ohnisek bude naráz víc v různých regionech, nebo budou postupně přibývat, lze 
očekávat zpřísnění opatření. 

- Pokud se nákaza objeví i ve velkochovech drůbeže, lze opět zcela jednoznačně očekávat 
zpřísnění stávajících opatření.  

Co bude konkrétně toto „zpřísnění“ znamenat, se dnes nikdo neodhodlá specifikovat, ale je jasné, 
že závodní sezóně to neprospěje a v nejhorší variantě to může znamenat zákaz závodů i volného 
proletu holubů. Může také být několik mezistupňů mezi stávajícím stavem a katastrofickým 
scénářem, bohužel v této situaci může hledisko politické zvítězit nad exaktním odborným názorem. 

K otázce vakcinace holubů proti „ptačí chřipce“ se MVDr. Semerád vyjádřil zcela jasně. Dle 
vyhlášky 299/2003 Sb.z. z 1. září 2003 „o opatřeních pro předcházení a zdolávání nákaz a nemocí 
přenosných ze zvířat na člověka“, je vakcinace proti aviární influenze povolena pouze jako součást 
nařízených ochranných opatření a to s používáním schválených očkovacích látek. V současné 
době by tedy vakcinace nepovolenou látkou mohla znamenat sankční opatření od pokut a po 
likvidaci chovu. 
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Protože v době kdy čtete tyto řádky už může být vše jinak, zůstává jedinou možností jak vás o 
momentálním stavu informovat webová stránka ČMS, kde budou vždy poslední aktuální informace.  

 
 
Ing. Jaroslav Novotný 
prezident ČMS CHPH 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Mistrovství OS CHPH 2005 - oprava 
10% závodících chovatelů 
 
 Mistrovství OS Klatovy (99 závodících chovatelů) 
 

 1. Potůček Ch.s.KLERA       16    5480      6. Benda Jiří               16    4306 

 2. Chrastil Karel           16    4869      7. Ners Jaroslav            15    4036 

 3. Kočálkovi M + J          16    4771      8. Staněk Petr              16    3831 

 4. Konopík Jiří             15    4762      9. Kuželík Václav           16    3682 

 5. Jáchym Stanislav st.     16    4622     10. Princl Rudolf            14    3513 

 
 Mistrovství OS Brno - venkov (64 závodících chovatelů) 
 

 1. Urbánek Václav           18    4240      4. Ing. Ivan Miroslav       18    3841 

 2. Ivan Ladislav  jun.      18    3905      5. Frank Jakub              18    3840 

 3. Lešňovský Zdeno          18    3876      6. Ivan Ladislav sen.       18    3797 

 

 Mistrovství OS Vysočina (94 závodících chovatelů) 
 

 1. Bukač Tomáš              16    3749      6. Nováček Josef            16    3001 

 2. Franta František         16    3382      7. Ing. Hošek Jiří          16    2911 

 3. Probošt Bohumil          16    3305      8. Musil Jar. + Martin      16    2903 

 4. Jabůrek Vlastimil        16    3277      9. Becha Lubomír            16    2871 

 5. Leikep Tomáš             16    3112     10. Ing. Švec Václav         16    2811 
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Herpesvirová infekce 

 
 
Herpesvirózu u holubů lze charakterizovat jako onemocnění respiračního a zažívacího traktu se 
subklinickým (nevýrazným) nebo zjevným průběhem. Herpesviry se mohou u holubů podílet na 
komplexu respiratorních onemocnění označovaných laicky jako „infekční rýma“ společně 
s paramyxoviry, chlamydiemi a mykoplasmaty. 

Původcem tohoto stále velmi vážného onemocnění je holubí herpesvirus (PHV-1), patřící do čeledi 
Herpesviridae. Přirozeným hostitelem PHV-1 jsou holubi s častým výskytem latentní (skryté) 
infekce. Dospělí holubi se stávají v infikovaných chovech asymptomatickými (bezpříznakovými) 
nosiči, kteří nepravidelně vylučují virus. Produkce viru a frekvence jeho vylučování velmi úzce 
souvisí se sexuální aktivitou, rozmnožováním a odchovem mláďat. Zvýšenou produkci viru lze 
pozorovat na jaře a zejména v letních měsících (od července do srpna). K nakažení dochází 
především při transportu holubů v koších, kdy je virus vylučován odměšky z nosu, očí a dále 
trusem, kterým je znečištěno krmivo a voda. 

Příznaky: V chovech nezamořených bývá vzplanutí onemocnění prudké, s velkými ztrátami. 
Klinicky je při akutním průběhu onemocnění popisován výskyt serozní konjunktivitidy a rhinitidy 
(výtok z očí a nosu), malátnost a celková slabost. Holubi kýchají, mohou mít ucpané nosní otvory, 
což výrazně ztěžuje dýchání, které má charakter praskavých zvuků. Holubi jsou postiženi silným 
zánětem spojivek, hltanu, hrtanu a často i průdušnice. Na sliznicích se tvoří matné, šedozelené, 
hlenovité, lehce stíratelné povlaky, které stěžují průchodnost cest dýchacích a způsobují 
namáhavé dýchání a typické „praskoty“. Holubi sedí sklesle, chuť k příjmu potravy je snížená, 
žízní, objevují se průjmy ve formě světlezeleného mazlavého trusu, což vede k výraznému 
hubnutí, slabosti a později úhynu. Klinický průběh onemocnění lze dobře pozorovat zejména u 
mladých ptáků při oslabení organismu (trichomonády, mykoplasmata, aj.) Herpesviróza může mít u 
holoubat do stáří 6 měsíců velmi těžký průběh. Dospělí jsou často asymptomní nosiči viru. 

V chovech, kde je však dobrá hygiena a výživa a kde chov není promořen parazity, nejsou klinické 
příznaky tohoto onemocnění typické a onemocnění se projevuje pouze obecnými příznaky 
(snížená chuť k jídlu, malátnost, spavost). Výrazněji se začíná projevovat až v průběhu chovné 
sezóny (viz výše). V zamořených chovech onemocnění přetrvává až několik let a výrazně snižuje 
výkon. 

Průběh onemocnění a prognóza závisí na tom, zda holubi pocházejí již ze zamořeného chovu, 
nebo z chovu „čistého“, dále na stáří holubů, zamoření parazity a na celkové úrovni hygieny chovu. 
Lehké onemocnění většinou odezní samo, silně napadení jedinci hynou během několika dnů. 

Diagnoza: Při pitvě nacházíme na sliznici dutiny zobákové, hltanu a hrtanu nápadné 
pseudomembranozní, lehce stíratelné povlaky. Typické bývají nálezy na játrech ve formě 
nekrotických uzlíků šedavé barvy a velikosti špendlíkové hlavičky (tzv.inkluzní hepatitida). Tyto 
mohou být i v ledvinách a slezině. Pro konečné stanovení diagnózy je důležité histologické 
vyšetření s nálezem inkluzí v jádrech buněk, případně izolace viru. 

Prevence a léčba: Po překonání primární infekce se stávají holubi bezpříznakovými nosiči PHV-1, 
kteří mohou opakovaně vylučovat virus. Prevence tedy obecně vychází ze známých zásad vysoké 
úrovně hygieny a výživy chovu, pravidelném odčervování, karantenování nových jedinců a 
zabránění kontaktu s volně žijícími holuby, kteří tvoří rezervoár viru. Účinný lék totiž neexistuje. 

Specifickou prevenci herpesvirového onemocnění v chovech holubů lze navodit vakcinací. V ČR 
jsou registrovány inaktivované bivalentní vakcíny, obsahující virulentní drůbeží PMV-1 a kmen 
herpesviru holubů, k ochranné vakcinaci proti paramyxovirové a herpesvirové infekci pod názvem 
PHARMAVAC-COLUMBI 2 a COLINAK NH. U dospělých holubů je vhodná vakcinace alespoň 4 
týdny před zahájením chovné sezóny a s následnou revakcinací po 6ti měsících. Tím dosáhneme 
aktivní imunity u chovných párů před začátkem chovné a závodní sezóny, zajištění pasivní imunity 
u holoubat v prvních týdnech života a následnou vakcinací navození jejich aktivní imunity. 

         MVDr.Michael Polášek     
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Zdravotní prevence v chovech holubů 
 
 
největší znalosti o chorobách mají chovatelé o chorobách parazitárních – askarióza, kapilarióza a 
hlavně triochomoniáza. Prakticky všichni holubáři boj proti těmto chorobám mají ve svém 
preventivním programu.  

Z veterinárně-zdravotního hlediska největší nebezpečí hrozí ze stále častějších virových 
onemocnění. U veterinárních lékařů specializujících se choroby holubů převažuje názor, že v ve 
většině států i u nás představují největší diagnosticko terapeutický problém. Nedostatkem jsou 
především technické možnosti přesného stanovení diagnózy. V praxi se jedná pouze o 
specializované diagnostické ústavy, což je drahé. 

Viry mají charakteristické vlastnosti, různorodý tvar, symetrii. Od kulovité přes krychlovou, 
šroubovici, spirálu nebo kombinované (viz obr. Schématické zobrazení velikosti, tvaru i struktury 
virů vyskytujících se u holubů). Škodlivě až ničivě působí na viry např. louh sodný, louh draselný, 
jodové přípravky, mnohé univerzální desinfekční prostředky, vysoká teplota a sluneční záření. 
Z nejnovějších dostupných prostředků se zdají jako nejúčinnější desinfekční prostředky oxidační, 
především Virkon S, který v 1% roztoku inaktivuje viry během 10 minut. V praxi je hlavním 
nedostatkem skutečnost, že proti virovým onemocněním není specifická terapie. Viry nejsou citlivé 
na antibiotika, chemoterapeutika ani na jiné léčiva. O to důležitější je prevence a specifická 
profylakce – vakcinace. Vakcinace je důležitý způsob potlačení virových onemocnění. Je nutné mít 
vysoce účinné, kvalitní vakcíny a správně je aplikovat, aby bylo dosaženo maximální ochrany a 
minimální negativní reakce. 

K dávno známým virovým chorobám holubů jako jsou ptačí neštovice (difterie), herpesvirová 
infekce a paramixovirus se v poslední době objevily cirkoviry, reovirové a adenovirové infekce. 
Dále jsou to rotavirózy holubů a retrovirové infekce. Dále paramixovirové infekce jinými typy jako je 
nám známý PMV 1, dále infulenza holubů (chřipka), infekce virem rubeoly a arbovirus. 
Z uvedeného přehledu vyplývá, že na holuby se chystá v poslední době mnoho dosud 
nepoznaných chorob. Na některé z těchto virových chorob už máme účinné vakcíny, ale na mnohé 
se ještě vakcínu vyvinout nepodařilo protože v laboratorních podmínkách nedokážeme (zatím) 
tento virus namnožit. Proto musíme holubům pomoci aktivní imunizací, aby už nemuseli bojovat 
alespoň s viry, na které už vakcíny jsou. 

Mezi první patří vakcína proti difterii (Ovodifterin, Diftovac apod.). Podle návodu výrobce je třeba 
vakcinovat holuby každoročně. Praktičtí veterináři (chovatelé holubů)  ale vakcinují jen mláďata. V 
čem je tedy rozpor? Podstata je v tom, že virus difterie není příliš silný (agresivní) a pokud v chovu 
difterie probíhá vakcinací i nemocných jedinců vlastně urychlujeme léčbu. Proč si ale u starších 
ročníků dovolíme nevakcinovat? Důvod je v tom, že během roku se holuby setkají s virem difterie 
(na závodech v koši, na cizích holubnících apod.) a ten vlastně doplňuje imunitu. I vakcína je 
vlastně živý oslabený virus. Co by se stalo, kdyby po vakcinaci holubi nepřišli během 1 – 2 let 
s virem do styku? Samozřejmě by později postrádali protilátky a po napadení onemocněli. 

V 80tých letech přišla do té doby u holubů neznámá infekce – pseudomor. Zaskočil jak chovatele, 
tak i veterinární odborníky. Až po izolaci a typizaci viru se zjistilo, že vlastně jde o virus patřící do 
stejné skupiny jako virus pseudomoru drůbeže PMV 1. Začala tedy vakcinace holubů živou 
vakcínou proti pseudomoru drůbeže ( B 1, Avipest, Newcastl. vakc. apod.). Zamoření poštovních a 
volně žijících holubů PMV 1 má význam epizootologický, ale i hospodářský, hlavně poté co byl 
prokázán přenos PMV 1 z holubů na velkochov drůbeže (Liverpool, březen 1984). Nevakcinované 
holuby lze tedy považovat za rezervoár viru pseudomoru, který ohrožuje produktivitu velkochovů. 
Proto veterinární služba prakticky likviduje chovy holubů, kde se vyskytne paramixoviróza. Proto je 
nezbytné aby chovatelé byli schopni dokladovat, že mají holuby pře závody vakcinované.  

Od vakcinování živou vakcínou (Avipest apod.)se v poslední době upouští pro krátkou dobu 
imunity (pozn. red.: Německo, Holandsko, Belgie zákaz). Museli bychom vlastně každé 3 – 4 
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měsíce provádět revakcinaci. Proto byly vyvinuty vysoce účinné mrtvé vakcíny, kde imunitní 
odezva je vyšší a na delší dobu 6 –12 měsíců (Colinac, Pharmavac colombi 2 apod.) 

Na čem závisí délka vytvořené imunity si povíme podrobněji. Schopnost vytvářet protilátky má 
každý zdravý a silný organizmus. Máme ale naše holuby skutečně silní a zdravé? Existují skryté 
choroby, které probíhají latentně a chovatel je ani nezaregistruje. Tehdy je tvorba protilátek na 
nižší úrovni a imunita je kratší, nebo nevznikne vůbec. Je třeba vědět, že ani po správné aplikaci 
vysoce účinné vakcíny se imunita u holuba nemusí vytvořit. Když holub překonává jinou virózu, 
např. cirkovirózu apod. působí tato imunodepresivně a brání tvorbě protilátek. Zátěž pro 
organizmus jsou také parazitární a invazní onemocnění a mohou snížit tvorbu protilátek. Pak se 
může stát, že po vakcinaci, kdy předpokládáme ještě solidní imunitu, holub onemocní. Řekneme si 
„přestože jsem vakcinoval, holub je nemocný“, Teď už asi víme proč.  

V neposlední řadě si za snížení imunity holubů může chovatel sám vedením svého závodního 
týmu po celý rok a hlavně v závodní sezóně. Příčinou je pravidelné, krátkodobé (neodborné) 
podávání antibiotik a také přípravků působících jako doping. Dopingovým preparátem si 
krátkodobě upevníme pozici vítěze, nutíme holuby aby vypotřebovaly všechny rezervy, až dojde ke 
zlomu a výkon jde dolů. U antibiotik podávaných krátkodobě 1 – 2 dny, se dostáváme do situace, 
kdy na běžné choroby tyto léky nezabírají. Výsledkem dlouhodobé perspektivy je likvidace 
vlastního chovu. To, že stále čím dál víc choroboplodných zárodků je necitlivých na antibiotika, by 
mohly dokumentovat veterinární ústavy. Proto vás žádám, přemýšlejte a zastavme se. Ještě je 
čas. 

Na posílení imunity organizmu je třeba dbát pravidelným přísunem vitamínů, minerálních látek a 
probiotik. Probiotika a vitamíny skupiny B doporučujeme podávat po každém proléčení antibiotiky. 

Nejúčinnější vakcíny jsou proti jedné, maximálně dvěma nemocem. Neregistrované, často 
dovážené vakcíny proti 3 – 4 chorobám se z odborného pohledu nedají dostatečně sjednotit, takže 
na některé deklarované nemoci se nevyvine dostatečná imunita. Úplně nejlepší jsou monovalentní 
vakcíny, jen na jednu chorobu a aplikované zdravým a silným jedincům. Důležitý je i odstup mezi 
jednotlivými vakcinacemi. Doporučuje se minimálně 21 dní. 

Pro celou prevenci doporučujeme připravit přesný harmonogram jednotlivých úkonů. U chovných 
holubů je třeba plánovat vakcinaci na období 30 – 40 dní před párováním, aby holubička dala do 
vajíčka co nejvyšší úroveň protilátek. U závodníků je zase nutné vzít v úvahu, aby velký počet 
úkonů těsně před závodní sezónou příliš závodníky nezatížil. 

 

MVDr. Raclavský Marián 
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REPORTÁŽ 
 
 
Vážení čtenáři, tato reportáž opět zapadá do dlouhodobého přání redakce, představovat vám 
chovatele, kteří jsou jednak na špici závodního pole, ale také dokáží pracovat ve funkcionářských 
řadách pro ostatní. Chceme vám proto představit pana Zdeňka Adamíka, bývalého předsedu OS 
Zlín, který odvedl velký kus práce při osamostatnění ČMS při tvorbě našich základních svazových 
dokumentů a jehož chovatelské úspěchy určitě stojí za bližší seznámení.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

p. Adamík s holubem 01-0265-494 kmene Van Loon, vítězem závodu Cheb 

V kotlině obklopené Hostýnskými a Vizovickými vrchy leží městečko Fryšták a zde již 45 let p. 
Adamík chová poštovní holuby. S chovem holubů začal jako jedenáctiletý počátkem roku 1961, 
napřed to byli holubi okrasní, konkrétně moravští pštrosi, práchenští káníci a koburští skřivani. 
V průběhu roku pak postupně s přispěním svého „vzdáleného“ strýce p. Rupy přecházel k chovu 
holubů poštovních. Zpočátku závodil se svým kamarádem K. Böhmem na jméno chovatele 
p.Zemana, který byl převážně na montážích v tuzemsku i zahraničí, a proto se holubům nemohl 
pořádně věnovat. Od r. 1967 závodil již pod svým jménem i když holuby jezdil konstatovat do cca 
2,5 km vzdálené Štípy k příteli Štefanovi. 

První holubi pocházeli od již zmíněného chovatele Rupy, dále pp.Baloucha a Macíka. Rupovi 
holubi v kombinaci s H 64-056-555 p.Baloucha byli velmi dobří na dlouhé tratě typu Schwerin cca 
653 km, holubi Macíkovi pak na Trojmezí cca 400 km. V průběhu chovatelské dráhy došlo nejen k 
vzestupům, ale i poklesům výkonnosti chovu. Prvním výrazným vzestupem byli holubi Fabry 
původem od chovatelů Hanáků z Brna a Lověšic, a také K.Veselého z Brna. Brněnské holuby mu 
pomohli obstarat pánové Jožka Horák, bohužel již nežijící, a Fr. Žilka ze Žarošic, poblíž kterých 
strávil v nedalekých Nížkovicích 2 roky vojenské služby. Tito holubi okamžitě výkonnostně 
explodovali, a to na všech tratích, ze všech směrů. Bohužel v důsledku příbuzenské plemenitby 
došlo v průběhu cca 10 let k postupnému snižování výkonnosti kmene a p. Adamík hledal vhodné 
posily k zakřížení, ale nic nevycházelo. Proto se opět obrátil na svého přítele J. Horáka a ten opět 
pomohl přísunem krve Janssen a Van Paris, kteřá staré Fabry výrazně oživila. Osmdesátá léta 
byla na holubníku převážně ve znamení kříženců Fabry x Janssen samozřejmě se stálým 
zkoušením něčeho nového, ale nic z nového nebylo jasně lepší. To si p. Adamík dobře 
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zapamatoval a nadále pak hledal a k doplňění chovy s krví Janssen nebo s pomocí tohoto kmene 
vytvořených. 

Další výrazný pokrok nastal na počátku 90.let s pomocí holubů Huyskens –Van Riel od J. Vacka 
z Chebu. V žilách těchto holubů koluje rovněž cca 25% krve Janssen, a proto možná do původní 
linie dobře „zapadli“. Dále to byli holubi Wanroy od p. Eijerkampa a Wolfa z Holandska, holubi 
Janssen od pp.Eijerkampa a Wolfa, kteří představují  absolutní špičku. Velmi dobří jsou i Jansseni 
od bří. Máchů v kombinaci s holubicí po „Olympioničce – 625“ L. Šúse z Chebu. V posledních 
letech jsou to pak chovní holubi od H. Seegmüllera, H. Wagnera (V. Loon), H. Eijerkampa 
(Eijerkamp-Muller na DT), bří. Boeckx, Hok Jos Vercammen, bří. Herbots (Grondelaers). 
Z českých chovů od. J. Dubského (Wegen, Grondelaers, V. Loon), bří. Uherků, A. Štěrby 
z Kunovic, Škovrana Ladislava a Stanislava, J. Janalíka a C. Drápala (G. Vandeabeele). Pan 
Adamík si velmi váží výborné spolupráce v chovu s p. A. Štěrbou z Kunovic a p. Kocianem 
Milanem ze Žlutavy u kterých má vždy v průběhu sezóny „uskladněno“ několik pár či chovných 
jedinců a společně se radí a dělí o výsledky chovu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Nyní několik konkrétních otázek k současnému stavu v chovu, v přípravě holubů na závody, 
krmení, udržování zdravotního stavu, výsledkům atd. 
 
Jaké osazenstvo sedí v Tvých chovných voliérách? 
Z. Adamík :  V současné době mám 2 chovné voliéry s rozdělením na DT :  14 párů původů: 
Heinz Seegmüller, Eijerkamp-Muller, Wegen, Fabry, bří Uherkovi, Janalík, Škovrani. Zásadně 
nedoporučuji páření dovezených dlouhotraťových holubů na sebe. Po zkušenostech jsou k nim 
v drtivé většině připařování středotraťoví holubi. V posledních letech se totiž dle mého názoru 
nejedná o klasické DT, ale o sprinty na DT. V důsledku omezení účasti na závodech dlouhých tratí, 
budu počet chovných dlouhotraťových holubů snižovat. 
na ST a KT: 17 párů Janssen, Meulemans, G. Vandenabeele, Grondelaers, van Loon, Boeckx, 
Hendrickx, Handerek. Dále je to jedno malé oddělení pro hřebce + 4-6 holubic - všechno krev 
JANSSEN, které ale po tříletých experimentech není více využíváno. Kvalita odchovů 
nedosahovala takové úrovně, jako z klasického páření. K tomu ještě pár mých holubů, jak jsem se 
již zmínil, nebo původem ode mne sedí ve voliérách u mých kamarádů.  
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Kteří závodníci Ti dělají v poslední době největší radost? 
Z.A.:  Preferuji holuby, kteří docilují špičkových výsledků v jednotlivých závodech a holuby, kteří 
jsou schopni se solidně umisťovat v tzv. olympijských i neolympijských kategoriích. Z tohoto 
pohledu jsou to např.: 
„410“ v roce 2003: 4. ESO OS a 19. ESO ČR, v roce 2005: 1. ESO OS (koef. 598,21) a 4. ESO 
ČR, 2. kat. „B“ OS, 6. kat. „A“ a 2. kat. „D“ OS ZL; v kariéře 2x 1.c., 1x 2.c. 3x 3.c., 1x 4.c., 1x 5.c. 
2x 7.c. atd. 
„435“ v roce 2005: 2. ESO OS (koef. 594,82), 1. kat. „A“, 1. kat.“B“, 1. kat. „D“, 7. výkon/rok OS 
Zlín; v kariéře 2x 2.c., 1x3.c., 1x4.c., 1x5.c., 1x6.c., 1x7.c. atd. 
„499“ HE v roce 2004. 11. ESO HE ČR v roce 2005 7. HE výkon/rok OS; v kariéře 2x1.c., 1x2.c., 
2x4.c., 1x5.c., 1x6.c. atd. 
„505“ v roce 2003 1. ESO holub Moravy střed KST, 2. ESO H OS a 4.ESO holub ČR (koef. 
598,17), v roce 2004 2. kat. „B“ OS ZL. 
„512“ HE v r. 2004 1. kat. Standard OS ZL; v kariéře 1x1.c., 2x2.c., 1x3.c. atd. 
„563“ v roce 2005 5. ESO holub OS, 4. výkon/rok ze 14 nasazení 14 cen a v tom 1x cena! 
„9285“ HE v roce 2003 2. kat. „D“, 9. kat.“D“ v ČR, 2. ESO HE OS, 12. ESO HE ČR, v roce 2004 
1. výkon HE OS, 2. ESO HE, 3. kat.“A“, 3. kat. „D“ OS ZL; v kariéře 2x1.c., 2x2.c., 2x4.c., 1x5.c., 
1x6.c., 3x7.c., 2x8.c. atd. 
„602“ v kariéře 1x1.c, 2x5.c., 1x6.c., 2x8.c. atd. V roce 2002 2. ESO holoubě OS. 
„603“ HE v roce 2004 3. ESO HE OS, v roce 2005 4. kat.“B“ OS ZL, v kariéře 1x1.c, 1x2.c., 1x3.c., 
1x4.c, 1x 5.c. atd. 
„618“ v roce 2004 1. c. Standard OS (93,75b.), v roce 2002 5. ESO holoubě OS; v kariéře 1x1.c, 
1x2.c., 1x3.c., 1x4.c., 
„643“ v roce 2002 10. ESO holoubě OS v kariéře 1x1.c, 1x2.c., 2x4.c., 1x5.c. atd. 
„705“ HE v roce 2002 6. ESO holoubě OS, v roce 2005 5. ESO HE OS ZL v roce 2005 1x2.c., 
1x4.c. atd. 
„892“ HE v roce 2005 2. ESO HE OS, 1. Výkon HE/ rok OS (12x nasazena = 12 cen jako 
dvouletá!) v roce 2003 2. ESO holoubat OS ZL, v krátké kariéře 2x1.c., 1x4.c., 1x6.c., 1x7.c. atd. 
„996“ v roce 2003 1. ESO holoubě OS a 4. ESO holoubě ČR s koef. 6,82 b.! 
„1041“ v roce 2004 1. ESO holoubě OS a 2. ESO holoubě ČR s kof. 6,97 b.! 
„130“ v roce 2005 2. ESO holoubě OS Zlín. 
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Jak sestavuješ chovné páry - čemu věnuješ největší pozornost? 
Z.A.: V současné době mám v chovných voliérách holuby, kteří sami nebo jejich předkové docílili 
více než 150 prvních cen. Základem je materiál, který byl schopný soutěžit. Druhé kritérium je pak 
rodokmen (původ). Třetí, méně důležité: barva oka a tělesný rámec. V chovu používám všechny 
druhy plemenitby s tím, že nejvíce se mi osvědčuje nejlepší x nejlepší v dané kategorii. K tomu 
ještě podotýkám, že dlouhotraťové holuby osvěžuji na radu H. Eijerkampa cca 25% krve Janssen a 
Meulemans.  
 
Oční teorii tedy neuznáváš? 
Z.A.: O oční teorii jsem přečetl hodně zahraniční literatury, ale aby se pro mě stala dogmatem, to 
určitě ne. Absolvoval jsem dokonce i krátké školení u německého znalce a hodnotitele holubů 
Josefa Hofmanna, mám od něho videokazetu, brožuru, lupu, takže teoreticky jsem vybaven. Už 
jsem viděl pár chovů s nádherným, téměř jednotným okem, ale matnými výkony. Pro mne je 
důležitější reakce oka na změnu, ale hlavně celkový výraz, tedy lidově „ksicht“ holuba. A 
nezapomeňme – očních teorií je víc, a ne vždy jsou souhlasné!? 
 
A co holubník? 
Z.A.: Základem je: holubi i chovatel se musí na holubníku dobře cítit. Holubníky jsou postaveny 
v mírné stráni 15 m za rodinným domem v celkové délce 25 m, na volném prostranství, bez 
jakýchkoliv okolních překážek. Slunce je zahřívá ze všech stran, proudění vzduchu je ideální. Mám 
dva závodní holubníky, každý o 3 odděleních, 2 chovné voliéry, 1 voliéru pro roční holuby a 
holoubata pozdějších líhní a 1 holubník pro holoubata z 1. líhně. Závodní holubníky mají tzv. 
sandwichové podlahy s vyhřívacími foliemi. 4 oddělení s budníky jsou vybaveny ionizátory vzduchu 
a větráním střechou s přívodem vzduchu ve spodní straně přední stěny. Střechy jsou sedlové na 
hřebenu střech zábrana proti sedání holubů. Všechny budníky jsou s rošty. Rošty jsou opatřeny 
komaxitovou barvou nebo obaleny polyetylénem. Voliéry jsou na roštech cca 40 cm nad zemí, 
perfektně větratelné. Vlety do holubníků jsou opatřeny konstatovacím zařízením typu TIPES MC 
2100. Ještě k holubníkům – neexistují žádná všude platná pravidla. Každý chovatel musí sám 
zjistit, co v jeho daných podmínkách (zeměpisná délka a šířka, nadmořská výška, převážný směr 
proudění větrů, poloha výletů či jiná omezení) musí udělat, čeho musí dosáhnout, aby se holubi 
v holubníku po celý rok a zejména pak v závodní sezóně dobře cítili. Je potřeba holuby dobře 
pozorovat a eventuálně se tu a tam s jiným přítelem poradit, co a jak lépe udělat. 
 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Holub 01-0265-435, 2. Eso OS 2005                      Holub 02-0265-643, linie Janssen  
1. v Olymp. kategoriích A, B a D v OS 2005           1. cena Karlovy Vary 
 
Jakým systémem závodíš? 
Z.A.: Od r. 1996 je to totální vdovství se všemi holuby a holubicemi. Mohu tak využít celý závodní 
potenciál, odkrýt špičkové holubice pro případné doplnění chovné voliéry a rychleji vyhodnotit 
schopnost předávání závodních dispozic chovných holubů či pár. Této metodě jsou uzpůsobeny i 
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holubníky. Střídám suché a mokré vdovství. Někdy před sezónou a po sezóně odchovávám, jindy 
nikoliv. Samci trénují obvykle 2x denně, a to od 05,30 do 06,00 hod. ráno a večer po tréninku 
holubic cca 1 hodinu. Holubice trénují obvykle 1x denně, a to od 17,00 do 18,00 hod. V červenci se 
trénink kvůli horkům posouvá o 1 – 1 ½ hodiny. Holubi ani holubice nejsou k letům nuceni. Týden 
před zahájením závodní sezóny, je-li k tomu vhodné počasí, jdou společně na soukromý nácvik 
uprostřed týdne do vzdálenosti 30 km. Totéž první 2 týdny v květnu. Potom již všichni ví o co jde a 
není nutno jim v týdnu „brnkat na nervy“. Mimo chovných voliér kde je cca 70 chovných kusů, je 
v závodních odděleních na závody připraveno na západní směr, 52 dvouletých a starších vdovců, 
na jižní směr, 31 dvouletých a 41 ročních holubů, kteří poletí z voliéry ze sedaček. Od letošní 
závodní sezóny, chci letět pouze klasické vdovství. Navíc asi nebudu mít ze zdravotních důvodů 
dost sil. 
 
Jsou nějaká specifika při totálním vdovství? 
Z.A.:  Totální vdovství je podle mne vysokou školou holubaření, ale nemějte strach, zas taková 
věda to není. V případě výpadku některé holubice použiji k přivítání holuba holubici cizí. Je dobré, 
pokud je stejné barvy jako holubice vlastní, ale některým holubům je to jedno. U holubic tomu tak 
není, většinou letí na hnízdo, nebo letí na chovatele, některé holubice nerady akceptují cizího 
samce. Další možný problém vznikne v polovině závodní sezóny, kdy některé holubice se 
pokoušejí navzájem pářit. Jedná se většinou o mladší holubičky. Takovéto holubice nejsou pro 
totální vdovství vhodné. Jedním z řešení je odebrání těchto holubic z jednoho holubičího oddělení 
a převedení do druhého oddělení holubic. Pokud to nepomůže a jedná se do té doby o výborné 
závodnice, nechám je jeden večer trénovat s jedním oddělením vdovců a potom jdou do separace 
(obvykle do karanténní voliéry – pokud je volná) a z této jsou pak nasazeny na závod. 
 
Ukazuješ holubice před nasazením na závod? 
Z.A.: První 2 - 3 týdny vždy. Potom jak kdy, záleží to na předpovědi počasí a pocitu, odhadu 
chovatele co je, či není v daném případě vhodné. U dlouhých tratí nikdy. 
 
A co krmení?  
Z.A.: Používám klasický 3-fázový systém se zvyšováním podílů cukrů nebo tuků ke konci týdne. 
Bílkoviny pouze uprostřed týdne na dotvoření svalové hmoty. Umění krmit je jedním 
z nejdůležitějších předpokladů úspěchu v chovu a zejména pak závodech. 

• Neděle - den návratu ze závodu – 2/3 SUPER-DIET V.Laga, 1/3 WITWER V. Laga, večer 3 – 5 
buráků na holuba. Podle návodu ELEKTROLIT, nebo CHEVISAN do vody nebo čaje 

• Pondělí - 2/3 SUPER-DIET + 1/3 WITWER V. + trochu semínek řepky, lnu, prosa a čiroku. Na 
pití ráno 1. týden, 1 gram DOXYGAL + 3 gramy SUANOVIL 50 na ½ litru vody, nebo 
ORNIKURE, nebo LINKOSPEKTI, vše dle návodu výrobce. Večer 1. týden totéž. 2. týden, 
RODINAZOL, 4 gramy na 1 litr vody, nebo jiný přípravek proti trichomonádám / např. TRICH 
PLUS, TKK, ENTIZOL/. Vždy po krmení napaječku v pondělí večer odebrat 

• Úterý - stejně jako v pondělí + čalamáda, od července zvýšit podíl cibule na 1 kg v čalamádě. 
Ráno ovocný ocet 10 ml na 1 litr vody od července 15 ml. na 1 litr vody, nebo ACIDOMIT. 
Večer čistá voda. 

• Středa - 45 % WITWER závodní, + 45 % dietní směs + 5 % semínek + konopí. Na pití 
NATURALVIT 5 ml na 1 litr vody + SUPRA ELIXÍR 5 ml na 1 litr vody,  

• Čtvrtek - 6 % ENERGY CURU + semínka + zbytek WITWER závodní + podle náročnosti 
příštího závodu 5 buráku na holuba, nebo loupaná slunečnice. Na krmivo od konce května 
tekuté kvasnice, nebo olej + pivní kvasnice. Pití ráno MULTIVITAMIN /GERVIT apod./. Večer, 
AVIOLO nebo AGVAKAR. Od července při krátkých tratích do 330 km, něco na dýchací cesty 
rostlinného původu do vody / čaj z jitrocele/. Do holubníku BIO-AIR-FRESH, Anýz, Fenyklový 
olej. 

• Pátek - stejně jako čtvrtek, večer po nakrmení semínka nebo buráky do sytosti. Pití po celý den 
při horkém počasí /28-30 oC/ ELEKTROLIT. Při normálním počasí, ráno AGVAKAR, večer 5 ml 
vitamínu E na 1 litr vody. 
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• Sobota den nasazování - ráno 50 % WITWER závodní + 50 % DIÁT, zbytek co nesezobou 
ponechám v krmítku. Ráno čistá voda, po napití vodu odstranit a teprve cca 2 hodiny před 
košováním znovu čistou vodu, pozor, ale ne studenou !!!. 

Po celou sezónu používám ve značném množství česnek a pivní kvasnice, jedná se o několik kg. 
Antibiotika používám v minimálním množství. Pokud si to zdravotní stav holubníku vyžádá, tak až 
ke konci závodní sezóny v měsíci červenci. Nejsem zastánce používáni antibiotik, zde méně 
znamená více. 
 
Jaké přísady do krmiva či vody používáš? 
Z.A.: Předně dávám přednost po celý rok výrobkům či výtažkům rostlinného původu, z nichž 
některé kupuji a jiné si sám vyrábím např. : 
 
Zeleninová směs (čalamáda) 
Oloupeme 0,5 kg cibule, 0,5 česneku, 0,5 kg citronů nakrájíme na čtvrtky a rozmixujeme. Do 
vzniklé směsi přidáme 2 dcl lihu nebo na Moravě 2,5 dcl slivovice. Znovu, tentokrát ručně 
promícháme a naplníme do sklenice o obsahu 2 litrů. Sklenice by měla být tmavé barvy nebo 
obalena  tmavým obalem, třeba černou PE odnosnou taškou. Necháme cca 1 týden v lednici 
uležet. Potom používáme následujícím způsobem: na 1 kg krmiva 1 polévková lžíce směsi 
s medem. Směs s medem vytvoříme smícháním medu s vlažnou nebo mírně teplou vodou 
v poměru 1:1, tento rozředěný med opět v poměru 1:1 s česnekocibulocitronovou směsí, ale jen 
tolik, kolik hodláme použít. 
Příklad : 5 kg krmiva + 5 lžic směsi s medem. Promícháme a pro dosušení krmiva přidáme 5 
polévkových lžic pivních kvasnic, nebo plastinu, konvitu, roboranu apod. 
Podáváme nejlépe v úterý. Zejména cibule má významný účinek na čistotu horních  dýchacích 
cest, což oceníme hlavně u holoubat. V období vysokých teplot, a tedy větší náchylnosti k rýmě 
zvyšuji podíl cibule na 1 kg a k tomu + 0,25 dcl slivovice. Druhý rok zkouším (1. rok u holoubat, 2. 
rok holoubata + ročáci) přídavek červené řepy, a to tak že přidám buďto 1 velkou bulvu syrové 
řepy nebo když není, tak 750 ml řepy konzervované a to i s nálevem. Závěr udělám až po 
odzkoušení u starých holubů. V měsíci lednu a únoru pak přidávám do směsi 1 kg mrkve a k tomu 
1 dcl slivovice. 
 
Čaje 
Rovněž používám po celý rok 2 typy čaje.Tyto čaje si nechávám míchat u specializované firmy, 
neboť některé komponenty nejsou tuzemského původu. Receptury pocházejí od mých 
holandských přátel. 
K odpočinku po závodě a posílení dýchacích cest 
20 g pelyňku, 20 g zeměžluči, 10 g ibišku (proskurníku), 20 g jitrocele, 10 g tymiánu, 20 g fenyklu, 
20 g islandského mechu, 20 g devětsilu. 
Příprava: 1 polévkovou lžíci čajové směsi na 1 l studené vody, nechat sevřít a 5 minut maximálně 
louhovat. Při překročení doby louhování je odporně hořký !!!  
Použití : 1x týdně po závodě ! 
 
Holouběcí čaj 
2 díly třezalka, 2 díly jitrocel, 2 díly třapatka dřípatá (Rudbetkia), 3 díly vrbová kůra, 0,3 dílu hloh 
bílý (květy a listy) a 0,7 dílu šalvěj lékařská 
1 polévková lžíce rovná na 1 l horké vody, 10 minut nechat vyluhovat, potom scedit a přidat 1 
čajovou lžičku hroznového cukru nebo lépe med na 1 l čaje. V závody 1x týdně (např. úterý). Jinak 
2-3 týdně. 
 
První pomoc v počátku holouběcí nemoci 
Při holouběcí nemoci je jedním z příznaků to, že zrna obilovin zůstávají ve voleti holouběte 
nestrávená. Proto je nutno změnit způsob a druh krmení. 
Krmte několik dnů ovesnými vločkami mírně navlhčenými česnekovou šťávou nebo 
česnekovým olejem (cca 20 kapek na 1 litr ovesných vloček). 
Následně si připravte mrkvový vývar : 
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- 1 kg nadrobno nakrájené mrkve 
- 3 rovné čajové lžičky kuchyňské soli 
- 2,5 litru pitné vody; 

 
vše smícháme dohromady a necháme 1,5 hodiny vařit. Vznikne dávka pro cca 40 ks holoubátek 
k napájení po 3 dny. Proto si scezený roztok rozdělte na 3 dávky. Samozřejmě úměrně k množství 
chovaných holoubat si připravíme přiměřeně větší, nebo menší množství vývaru, tak aby byly 
poměry zachovány a roztok nám vystačil k pití na 3 dny. Scezenou mrkev pak můžeme normálně 
zkrmit, a to přidáním ke krmné směsi třeba u chovných holubů. 
Dále používám tzv. homeopatika od různých firem. Stejně tak pivní kvasnice od fy BEYER, 
NATURAL nebo tuzemského původu, VISPUMIN od fy BACKS, nebo i krmná vápna tuzemského 
původu. 
Protože zásadně nepoužívám volně k zobání krmnou či kuchyňskou sůl, dávám 1x měsíčně  
1 čajovou lžičku soli do 4 l vody do napájení, a to pouze na jedno napájení ráno. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
Holubice 98-032-9285, 9. Olymp. kat. D v ČR 2003, 12. Eso he V ČR 2004, 2x 1. cena 

 
Jak motivuješ holuby před závodem? 
Z.A.: Ani moc ne. Více spoléhám na „třídu“ – kvalitu holubů. Znám téměř 30 způsobů jak zvýšit 
motivaci vdov a vdovců. V jedné sezóně použiji maximálně 4-5 triků. Jednak u totálního vdovství 
nelze využít všechny varianty jako u klasického, ale není to ani účelné, neboť by došlo 
k rychlejšímu „vybití“ závodního psychického potenciálu holubů. Důležitý je odhad počasí. Při 
předpovědi špatného počasí žádné triky po špatných zkušenostech nepoužívám. Pro uspokojení 
kolegů uvedu samostatně alespoň některé. 
 
Jak s holoubaty? 
Z.A.: Holoubata jsou v závodech vedena podobně jako staří holubi, pouze krmení je podstatně 
bohatší na bílkoviny. Důvod je prostý, jsou ve vývinu a ještě k tomu musejí závodit. Prevence je 
rovněž stejná, pouze u 1. líhně opakuji po 3-4 týdnech očkování proti PMV, u dalších líhní to již 
bohužel nestihnu. 2. a další líhně jsou očkovány při odstavu, po 1 měsíci pak proti neštovicím a to 
je všechno. Neuvádím zde úmyslně termíny a způsob ochrany proti trichomonádám, případně 
kokcidiím, to snad již ovládá každý z nás. Moje holoubata jdou cca 14x do koše. Zvýšené náklady 
na privátní tréninky mláďat se pak vrátí u ročáků, u kterých mám minimální ztráty. Holubi kmene 
Janssen, pokud se „chytí“ jako mláďata, letí pak úspěšně celý závodní život. I to představuje 
úsporu krmiva neboť Jansseni, kteří mi jako holoubata neletí (neumísťují) jsou vyřazeni. Holoubat 
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odstavuji cca 120 kusů. Průměrné ztráty po odstavu jsou 10 holoubat, při nácvicích a závodech 20 
holoubat, to je v každé závodní sezóně různé. Byl i rok kdy jsem ztratil na závodech pouze 8 
holoubat. Po závodní sezóně vyřazuji cca 10-15 holoubat. Další jsou prodáni, nebo rozdáni 
kamarádům nebo s nimi vyměněni. Do dalšího roku přechází 40-50 kusů. S těchto jsou ještě 
někteří vyřazeni před začátkem závodní sezóny. Nasazuji nasazuje na jednotlivé závody až 100 
holoubat a výsledky jsou dobré. V loňské sezóně Jihlava 82/47, Humpolec 64/29, Benešov 58/37, 
Benešov II. 24/20. 

 
Máš nějakou radu, připomínku, poznámku? 
Z.A.: Ještě bych chtěl připomenout starou dobrou a osvědčenou radu: HLEDEJME CHYBY 
(příčiny neúspěchu) HLAVNĚ U SEBE!! 
Je to stále dokola. hloupé útoky, podezírání a kdoví co ještě ze strany neúspěšných a bohužel, 
musím to i takto říct, mnohdy nepřemýšlivých a ne zrovna pracovitých chovatelů a to jak na 
webových stránkách, tak i na členských schůzích. Přinejmenším vždy požadují změny 
vypouštěcích míst, směrů, časů vypouštění, pozic v kamionu, svozových plánů a nevím čeho 
všeho ještě. Tito „chovatelé“, či spíše majitelé holubů nejsou ochotni, či v lepším případě nemohou 
dát holubům vše co potřebují a proto docilují takových výsledků jako docilují. V životě a tedy i 
v holubářském sportu platí to, že „co do toho vrazíš, to z toho vypadne“ v chovatelství poštovních 
holubů bych to doplnil ještě o „mínus 50 (%)“ . 
Pak jsou to také ti, kteří jsou na ústupu ze slávy a nemohou to unést a na ty si podle rady H. 
Seegmüllera je třeba dát největší pozor. Jen ti, kteří tvrdě pracují, hledají stále vylepšení v chovu či 
chovatelském zařízení  mají šanci na úspěch. 
Co se týká mé osoby, nevím, s ohledem na můj zdravotní stav jak a zdali vůbec pokračovat. Dost 
mi napoví letošní závodní sezóna. Možná bude tou poslední a pokud se s ohledem na riziko 
zákazů závodů dle stavu „ptačí chřipky“ neuskuteční, tak tou poslední byla velmi úspěšná sezóna 
2005.  
 
Na závěr pár čísel : 
 
Nejúspěšnější závody v kariéře: 
1997: CHEB II.   394 km 
nas.: 36 , um.: 24 = 1.,2.,3.,4.,5.,6.,7.,8.,12.,13., atd. Konkurence : 2.623 ks 
14 ks do 87. místa 
2005: JIHLAVA  153 km 
nas: 82, um.: 47 = 1.,2.,3.,4.,5.,6.,7.,8.,9.,10.,11.,12.,13.,14.,15.,16.,17.,19.,20.,. 1.969 ks 
 
Dosažené úspěchy v celkovém hodnocení 
11x v řadě mistr ZO Fryšták (1995-2005) 
umístění v OS Zlín: od r. 1997 do r. 2005 od 3. do 7. místa v konkurenci cca 150 záv. chovatelů. 
 
Umístění v OS v roce 2005: 
1. mistr OS mistrovství středních tratí  1. mistr OS mistrovství holubic 
1. mistr OS mistrovství holoubat   5. v celkovém mistrovství OS Zlín 
6. v mistrovství OS krátkých tratí 
1. a 2. a 5. Eso holub OS    2. a 3. a 5. Eso holubice OS 
2. a 3. a 5. Eso holoubě OS    1. holub Olymp. kategorie A 
1., 2. a 4. holub Olymp. kategorie B   1. a 2. holub Olymp. kategorie D 
1. výkon holubice v roce 2005 
 
 
 
 
Na otázky redakce odpovídal 
Zdeněk Adamík 
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LLee  MMaannss  ––  PPrrooffeessiioonnaall  „„22000066““  
  

Propozice závodu 
Závod otevřen pro všechny chovatele splňující minimální vzdálenost na holubník 1050 km!!! 
Počet chovatelů a holubů bez omezení. 

 
Pořadatel:    OS Peruť 

Přepravce:  OS Peruť 

Garant ocenění: OS Peruť 

Datum závodu:   28.7.2006 (při nepříznivém počasí bude start posunut o 1 resp. 2 dny) 

Datum nasazování:   27.7.2006 

Místo nasazování:    Pečky nebo Praha – Dubeč (platí pro chovatele, kteří nemají Le Mans 

v závodním plánu)    

Přepravné:     20,- Kč/1 holub 

Vklad:   1000,-/1 Profi holub 

Přihlášení k závodu: do 1.7.2006 zaplatí chovatel libovolný počet holubů a dodá souřadnice 
holubníku potvrzené výcvikářem na adresu: Mecerová Michaela, Tatce 167, 289 11  Pečky. 
Holubi „Profi“ budou na kontrolních listech uvedeni na prvních místech!!! 
Ocenění: Vítěz   -  50.000,- Kč 
   2. cena -  4.000,- Kč 
   1. série – 4.000,- Kč (série 2 holubů /průměrná rychlost/ s podmínkou, že  
                                                            alespoň jeden z nich musí být „Profi“) 

Vyplacení: 14 dnů po zveřejnění výsledků na internetu z důvodu možných reklamací 

Hlášení příletů: holub musí být nahlášen do 30 min. po konstatování – nahlásit číslo holuba, jméno 
chovatele, čas příletu a místo a čas otevírání hodin na tel. č. 728609269 
Chovatel je povinen umožnit fyzickou kontrolu holubů na holubníku do 4 hod. po konstatování. 
 
Veškeré informace na tel. č. 728609269 – Mecerová Michaela 
 
Porušení těchto propozic a závodního řádu je důvodem k vyřazení. 
 
Za OS Peruť 

 
     
       Zima Miroslav 
         předseda OS 
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Katovice 28. ledna 2006 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Katovice - známé centrum chovatelů poštovních holubů Polské republiky. Jak rádi a hojně 
navštěvovali tam pořádané prodejní trhy a výstavy chovatelé poštovních holubů z celé naší 
republiky. Nejinak tomu bylo i 28. ledna letošního roku, kdy se tam konala Polská Celostátní 
výstava poštovních holubů. Brněnští chovatelé již tradičně uspořádali na tuto výstavu autobusový 
zájezd.  
 
Jak to vše skončilo a jaké neštěstí postihlo evropský holubářský svět všichni jistě víte, proto nám 
dovolte jen krátkou připomínku brněnských chovatelů, pro které se tato výstava stala osudnou. 
 

          

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
RSDr. Josef Pavlíček                             Tomáš Březa                               Zdeněk Dvořák 

 
 
RSDr. Josef Pavlíček, 59 let -  ZO Komín 
Významný brněnský velmi aktivní chovatel, který do své záliby neváhal investovat nemalé úsilí a 
finanční prostředky. Organizátor osudného zájezdu. 
 
Tomáš Březa, 66 let – ZO Židenice 
Předseda posuzovatelské komise prezidia ČMS, předseda ZO Židenice, významný chovatel 
standardních holubů. 
 
Zdeněk Dvořák, 70 let – ZO Hoštice 
Dlouholetý aktivní chovatel poštovních holubů. 
 
Vážení přátelé, nikdy na vás nezapomeneme a 28. leden nám vždy připomene tuto tragickou 
událost, která byla pro vás osudná a nás všechny tak ohromila a zarmoutila.  
 
 
Jménem prezidia ČMS a všech členů svazu 
Ing. Jaroslav Novotný 
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Pohled do historie. 
 
V březnu letošního roku uplynulo 30 roků od smrti  historicky prvního vítěze Olympiády poštovních 
holubů České republiky, konané 2. a 3. února v roce 1957 v Holandském Amsterodamu, pana 
Františka Bartla z Královopolských Vážan nedaleko Brna.  
Jeho holubice číslo 53-0144-782 mk, zvítězila v kategorii standard. V kolekci 10-ti holubů České 
republiky bylo 5 holubů z jeho chovu, což byl úspěch, který už nikdy nikdo nepřekonal. Česká 
republiky tehdy zvítězila i v soutěži států. O suverénním vítězství naší kolekce svědčil i výrazný 
bodový náskok před druhým státem v pořadí Holandskem. První Česká republika  911,577 bodů, 
druhé Holandsko 906,076 bodů, třetí Belgie 905,495 bodů. 
Kvalita holubů Františka Bartla byla v té době na mimořádné úrovni. Byl účastníkem 3 Olympiád. V 
roce 1958 zvítězila jeho holubice číslo 52-0144-562 mk na Celostátní výstavě v Žilině. Tato 
holubice by zvítězila i v roce 1959, kdyby nebyla hloupou administrativní chybou vyřazena. V roce 
1956 vyhrál mistrovství, tehdy velmi chovatelsky silného Brněnského kraje, kde soutěžilo 700 
chovatelů. Velmi známé bylo vítězství jeho holubice „Růže z jihu“ z jugoslávského Niše 
v konkurenci 11.999 holubů.  
Vítězstvím v Amsterodamu se Česká republika zařadila mezi přední chovatelsky vyspělé státy 
Evropy. Nemalou zásluhu na tom měl i pan František Bartl. 
 
 

Hlášení zalétlých holubů – vystavení duplikátu průkazu o vlastnictví 
 
Prezidium ČMS CHPH na svém jednání dne 11.3.2006 schválilo závazný postup nahlašování 
zalétlých holubů a následné podmínky pro vydání duplikátu průkazu o vlastnictví poštovního 
holuba. 
 
- Zalétlí holubi CZ budou hlášeni přímo na funkcionáře Základních organizací, jejichž aktuální 

seznam je zveřejněn na webových stránkách ČMS. 
- Pokud se organizace nebo majitel zalétlého holuba neozve, může chovatel po 30 dnech 

požádat ČMS o vystavení náhradního průkazu vlastnictví. 
- Tajemník ČMS neprodleně oznámí (doporučeným dopisem) funkcionáři příslušné ZO obdržení 

žádosti na vystavení duplikátu. 
- Pokud ZO nebo majitel do 14 dnů od odeslání oznámení nevznese proti vystavení duplikátu 

protest, nebo nepošle originál dokladu na adresu ČMS, bude vystaven duplikát průkazu o 
vlastnictví holuba a zaslán novému majiteli. 

- Za tyto úkony bude svaz účtovat 100,- Kč za nahlášeného holuba. 
- Zalétlí holubi nebudou zveřejňováni v Informačním zpravodaji. Na webové stránky je mohou 

vkládat chovatelé sami. 
- Zveřejňovány budou v Informačním zpravodaji údaje o vystavených duplikátech průkazů o 

vlastnictví. 
- Poplatek za podání žádosti ve výši 100,- Kč za holuba bude jednou ročně fakturován 

příslušným OS na základě seznamu jejich chovatelů. 
- O všech těchto úkonech povede tajemník svazu přehlednou evidenci. 
- Holuby jiných států mohou chovatelé hlásit přímo prostřednictvím národních svazů. 
 
V této souvislosti je nutné upozornit na § 5 odst. 1e a § 21 odst. 1a Závodního řádu CHPH, které 
zakazují účast v závodech holubům, kteří v době od 1. dubna do 30. září příslušného roku změnili 
majitele. 

 

Z DOPISŮ ČTENÁŘŮ 
 

Zalétlí holubi – náš problém 
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reakce na článek Zalétlí holubi – náš problém (Poštovní holub 4/2005) 

 
Přečetní příspěvku pana Oty Waldhausera mě donutil napsat k tomuto vesměs pravdivému článku 
také pár řádek, protože bohužel v některých momentech se pisatel katastrofálně mýlí. 
Jestli je, nebo ne holub zástupcem státu, nebo jestli je vžitý název „cizí holub“ není důležité. 
Myslím si, že láska k naší zálibě nerespektuje hranice ať už je to Česko – Slovensko nebo jiné 
státy. Všichni se oslovujeme přátelé.* 
Naprostá většina zalétlých holubů není v pořádku jako naši vlastní, pravý opak je pravdou. 
Pravdou je reálná možnost nákazy jak na holubníku, tak v přepravním prostředku. Uvedu jeden 
příklad. Před několika lety u mě zůstal krásný červený německý holub a vlezl do oddělení 
holoubat. Na pohled i v ruce se zdál být zdravý. Během tří dnů byl kost a kůže a za další dva dny 
uhynul. Poté asi do tří týdnů mi postupně uhynulo cca 40 holoubat. 
Nasazovaz cizího holuba do boxu musí být buď zakázané nebo povolené. Nic mezi tím nemůže 
existovat. Podle mého názoru je úplně jedno, zda jde o holuba německého, slovenského, nebo 
třeba českého  z vedlejší oblasti. Je jedno zda jde o nácvik nebo závod. Prozatím je to zakázané 
tak to respektujme. Až někdo vymyslí něco jiného a členská základna to chválí … 
K tomuto problému neodmyslitelně patří i hlášení zalítlých holubů. Pošta ani dráha dnes živá 
zvířata nepřepravujea dost dobře si nedovedu představit chovatele, který si jede pro zalítlé 
holoubě přes půl republiky. Další problém je co s holubem, kterého jsem nahlásil, do doby než se 
někdo přihlásí a než si případně pro holuba přijede. Musím takové holuby zavřít, aby se při proletu 
neztratili. V opačném případě mě bude mít majitel holuba slušně řečeno za nepoctivce. 
Poslední dva odstavce mého příspěvku by měly být námětem k další diskusi a jsem velmi rád, že 
v „IZ Poštovní holub“ k tomu nacházíte prostor. 
 
Jiří Beránek 
Májová 268 
763 14 Zlín - Kostelec 
 
 
 
* pozn. redakce: Bývalý prezident F.C.I: pan Wilfied Staas řekl na adresu holubářů rozdělených 
železnou oponou „Všichni se díváme na stejné nebe, když čekáme své holuby“. 
 
 
 

„Funkcionářská kořist“ trochu jinak 
reakce na článek Funkcionářská kořist (Poštovní holub 3/2005) 
 
Jsou články, které zaujmou a čtou se jedním dechem, jsou i jiné, které se dají s nadhledem přejít, 
ale jsou i takové, které píchnou, zabolí a musí se na ně reagovat. Nerad bych tímto chtěl vyvolat 
mediální přestřelku, avšak názory a stanoviska OS Uherské Hradiště by měly být zveřejněny. 
Než jsem se pustil do psaní hovořil jsem s mnoha chovateli i s některými členy výboru OS 
Valašsko. Vesměs všichni se distancují od toho, co bylo a jakým způsobem napsáno. Proto jsem 
přesvědčen, že článek je velmi tendenční a byl asi napsán na objednávku. Autor si ani nedal 
námahu s tím, aby si zašel za zástupci ZO Vsetínska, kteří byli při vyjednávání o začlenění v roce 
2001. Zjistil by, že OS Uherské Hradiště jednalo korektně a vyhovělo všem požadavkům, které 
byly na stůl položeny. Samozřejmostí bylo, že noví členové budou závodit v rámci celého OS, ale 
zároveň bude vytvořeno i zcela nové pásmo č. 4, které až do rozchodu fungovalo. Nikdy jsme 
neuvažovali o zrušení. 
Na podzim roku 2003, se od některých členů začaly ozývat hlasy o osamostatnění ZO Vsetínska. 
Největším problémem podle mě bylo, že jejich první chovatel figuroval v celkových výsledcích OS 
až kolem 30. místa a to se někomu špatně četlo. Navzájem jsme si toto pořadí vysvětlovali 
složitými doletovými podmínkami a nikdo neshazoval a nepodceňoval tamní špičkové chovatele o 
kterých si osobně myslím, že to s holuby opravdu umí. Chtěli jsme si ujasnit jak to vlastně je. 
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Výsledkem bylo setkání zástupců ZO Vsetínska, kde bylo dáno ujištění podepsané 48 z 50 členů, 
které mám v písemné podobě založeno, že i nadále budeme závodit v jednom OS. Dohodlo se i 
zkrácení prvních nácviků a zařazení kratších závodů do závodního plánu 2004. Přistoupili jsme i 
na požadavek přiblížit místo nasazování celomoravských závodů (Býlnice místo Havřic). Jediné co 
jsme nedořešili byla změna časů při košování, případně obrácení svozu. Velmi dobře jsme 
rozuměli tomuto problému, avšak vždy jsme narazili na to, že jak závodní plán, tak i svozový je 
schvalován oblastní konferencí a tam tato úprava neprošla. V žádném případě se nejednalo o 
nějakou diskriminaci severu, ale spíše o konzervatizmus většiny členů OS. 
K financím – ano naší podmínkou bylo složení vstupního vkladu. Pro pořádek uvádím, že stejný 
obnos vložili o dva roky dříve všichni naši chovatelé při pořizování moderního přepravního auta. 
V té době jsme museli soustředit veškeré finance, prodalo se staré auto s vlekem, prodala se 
budova OS a zbytek (téměř polovinu) doplatil náš jedinečný sponzor, kterého bych každému OS 
přál. Při vstupu „Valachů“ jsme museli ještě velmi rychle vyřešit i problém další přepravní kapacity. 
To se do jara 2002 podařilo vybudováním nové samostatné nadstavby. Všem musí být jasné, že 
vstupní vklad nových členů mohl tuto investici pokrýt tak z 10%, zbytek byl zase pokryt sponzorem. 
Dnes, po odchodu „Valachů“ jsme před otázkou co s ní, zda si nadstavbu ponechat či prodat. To je 
daň příchodu a odchodu ZO Valašska, neboť jsme zcela zbytečně utratili téměř 1 milion Kč. 
No a OS Bílé Karpaty? Zvykli jsme si vedle sebe žít a holubařit. Mezi chovateli všechno běží 
v normálních kolejích. Jen někteří funkcionáři nevyhledávají vzájemná střetnutí. Pevně ale věřím, 
že čas bude postupně hrany obrušovat a v budoucnu je spolupráce možná.  
Omlouvám se všem pro které byly tyto řádky nezáživné a přímo se jich netýkaly, ale napadání a 
nepravdy tolerovat mlčení není možné. Proto tento článek. 
 
 
 
Ing. Josef Ondrušek 
předseda OS Uherské Hradiště 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zveřejnění disciplinárního opatření 
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Prezídium Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů jako disciplinární orgán, 
projednalo 15.11.2005 porušení Závodního řádu chovatelem ing. Stanislavem Sadilem v závodní 
sezóně 2004 a 2005.  
Předseda KRK Českého sdružení chovatelů poštovních holubů Milan Poláček předložil materiály, 
které KRK zajistila šetřením porušení Závodního řádu ing. Stanislavem Sadilem v závodní sezóně 
2004 a 2005.  
1. Opakované nasazování holubů člena ZO Hradec Králové pana Ervína Rudola, zjištěné na 

kontrolních listech ing. Stanislava Sadila – celkem na 15 závodů v roce 2004. Porušení § § 20 
odst 1a,b ZŘ. 

2. Ing. Sadil jako pověřený člen výboru OS CHPH Hradec Králové, odpovědný za přepravu 
holubů, opakovaně manipuloval s vypouštěcími protokoly v závodní sezóně 2004. Většina 
protokolů z jednotlivých startů v závodní sezóně 2004 nebyla řádně potvrzena, protokoly byly 
zasílány pozdě a v některých případech ne z místa startu. Holuby na závody přepravoval na 
jeho pokyn pouze jeden řidič bez průvodce. Porušení § 12 odst. 3f, § 15 odst. 1 ZŘ. 

3. Ing. Stanislav Sadil jako předseda ZO Hradec Králové, nerespektoval v závodní sezóně 2005 
rozhodnutí o disciplinárním trestu uloženém Českým sdružením chovatelů poštovních holubů 
zasazovacímu středisku Hradec Králové - uzavření zasazovacího střediska Hradec Králové do 
konce závodní sezóny 2005. Porušení § 20 odst. 2d ZŘ. 

 
Prezídium Českomoravského svazu chovatelů poštovních holubů jako kárný orgán, rozhodlo na 
základě výše uvedených porušení ustanovení Závodního řádu CHPH o uložení souhrnného trestu 
dle § 3 článek 1 písmeno h  Disciplinárního řádu: 
 

dočasné zastavení závodní činnosti na dobu 3 let 
 
Proti tomuto rozhodnutí není, podle § 8 článek 5  Disciplinárního řádu, odvolání. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Blahopřání 
 

Zdeňku Mašinovi  
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narozenému 15.10.1925, k prožití 80let a přes 50 let prosazování chovu poštovního holuba. 
OS Pardubice ZO Chrast. 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Dne 12.března 2006 se dožil významného životního jubilea 70 let pan 
 

Ladislav Král 
z Řečan nad Labem, dlouholetý chovatel a člen prezidia ČMS 

Vše nejlepší přeje rodina a kamarádi ze ZO CHPH Přelouč 
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Dne 4.4.2006 se dožívá 70 let jeden z našich předních chovatelů poštovních holubů, pan 

 
Ladislav Pešek 

ze Sedlčan 
 

Do dalších let mu hodně zdraví, štěstí a úspěchů v chovu i v závodech PH 
za všechny členy ZO CHPH Příbram přeje Pavel Lundák 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
Dne 28.2. 2006 se dožil významného životního jubilea 60 let pan 

 
Josef Toušek 

předseda Českého sdružení CHPH 
 
 
 

Vše nejlepší a mnoho chovatelských úspěchů přejí kolegové z prezidia ČMS 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 
Dne 23.3. 2006 se dožil významného životního jubilea 70 let pan 

 
František Šebesta 

dlouholetý člen direktoriátu F.C.I. 
 
 
 

Vše nejlepší a mnoho chovatelských úspěchů přejí kolegové z prezidia ČMS 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
Dne 9.12.2005 se dožil významného životního jubilea 90ti let, jeden ze snad nejstarších aktivních 
chovatelů poštovních holubů v České republice, pan  
 

Josef Mrnuštík 
 
Hodně zdraví, úspěchů a hlavně dlouhá léta mezi námi, alespoň do té 100 mu přejí chovatelé ZO 
Hoštice a Libor Novák 
 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
 
 

Úmrtí 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

ZO Kamenný Újezd oznamuje, 
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že dne 5.1.2006 nás navždy opustil 
kamarád a dlouholetý chovatel poštovních holubů,  

Josef Reidl, 
ve věku nedožitých 77 let. 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
ZO Babice oznamuje, 

že 13.12.2005 náhle zemřel 
známý a úspěšný chovatel z OS Uherské Hradiště, pan 

 
Vladimír Káňa 
ve věku 69 let 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
ZO Valašské Meziříčí oznamuje, 

že 20.12.2005 náhle zemřel známý a úspěšný chovatel 
z OS Beskydy, pan 

 
Jindřich Střižík 
ve věku 56 let 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
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TOTÁLNÍ VÝPRODEJ 
 

holubů tragicky zesnulého předsedy posuzovatelské komise a předsedy ZO Židenice, 
pana 

Tomáše Březy 
 

se bude konat 8. dubna 2006 v Troubsku u Brna, restaurace „Lidový dům“ 
 

Zahájení prohlídky v 10 hod. 
Zahájení dražby v 11 hodin 

Draženo bude celkem 90 holubů 
 

Zájemcům zde bude nabídnuto 22 kusů z chovného oddělení kde je mimo 10 
importovaných originálů z Belgie, Nizozemska a Německa mnoho dalších kvalitních 

holubů linií Herbots, Vandenabeele, Janssen a Schellens. 
 

Mezi závodníky bude draženo i několik účastníků CV v kategorii Standard a další kvalitní 
standardní holubi 

Pro všechny návštěvníky bude zajištěno občerstvení 
vstupné a katalog 50 Kč 

 
 

Všechny přátele a zájemce k účasti zve ZO Židenice 
 
 
 

Nabídka pro ZO CHPH  
 

-Gumovací strojky samovystřelovací, patent Belgie, upevnění na 
hranu stolu, spolehlivé 
 
-Olověné plomby Ø 8 k uzavírání konstatovacích hodin, jsou 
nejvhodnější a velmi bezpečné  

 

Telefon:585 954 028  
 
 
 

Příspěvky zasílejte na adresu: Ing. J. Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno 
e-mail: jaroslav.novotny@ukzuz.cz 
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